
ÖÖPER, Päul.Hindemithi «krimiocper» jõuab
Eestis lavale esimest korda.

Kellel on
õigus ilu
nimel tappa?

RIINA LUIK
kultuuriajakirjanik

rimiooperiks
nimetatud
??Cardillac» on
?>aksa neoklas-
sitsismi silma-

paistva esin-
daja Paul Hindemithi kunstni-
ku ja ühiskonna suhet käsitle-
va ooperitriloogia esimene osa.
Teose «teekond» Eestisse algas
aastaid tagasi, kui dirigent Vel-
lo Pahn ja lavastaja Vilppu Kil-
junen koos Berliinis jalutasid ja
otsustasid: me teeme selle ära.

Tegidki, ja neljapäeval tuleb see
Estonia teatris välja.

Vilppu, teie CVd lugedes olin suisa

jahmunud — niisuguse põneva
taustaga ooperilavastajat ei ole ma

kunagi intervjueerima juhtunud.
Olete õppinud viiulit, balletti, pan-
tomiimi, teoreetilist filosoofiat ja
teatriteadust ning teil on magistri-
kraad lavastaja erialal.

(Naerab.) Mu esimene unistus
oli saada viiulimängijaks ja di-

rigendiks. Läksingi seda teed,

kuid kui olin kahekümnendais,
tabas mind sügav sisemine kriis
ja ma ei teadnud enam, mida ma
tahan, ega uskunud ka enam
oma andesse. See viis selleni, et
tühistasin oma esinemised...

Minu isa, kes oli maalikunst-
nik, kuid mängis samuti viiulit,
oli mulle sel ajal suureks toeks,
öeldes, et kui ma nii tugevalt en-
das ja valitud tees kahtlen, siis

tuleb teha midagi muud. Peami-
ne on mitte norutama jääda, vaid
tegutseda, ja seda ma ka tegin.

Järgmine valik oli tants, õp-
pisingi kaks aastat balletikoo-
lis, kuid selg ei pidanud koor-
musele vastu, ka oli jällegi sel-

ge, et niisugust taset, nagu ma
ise laval näha tahaksin, ma ku-
nagi ei saavuta: olin oma soovi-

ga hiljaks jäänud.

Ma ei tea ühtegi dirigenti või viiul-

dajat, kes pärast pettumust oma

erialas oleks siirdunud õppima bal-
letti!

Olen lapsest saadik olnud vä-

ga liikuv ja sportlik, põhiliselt
mängisin jalgpalli. Viiulimän-
gu ja jalgpalli ühitamine pol-
nud mingi probleem, sest mul
oli tohutu energia ülejääk. (Nae-
rab.) Õppisin mõni aeg paral-
leelselt Helsingi konservatoo-
riumis muusika- ja teatritea-
dust ja viiulit ning balletikoolis

tantsu. Seejärel siirdusin Parii-
si, Marcel Marceau' teatrikooli
pantomiimi õppima.

Elasin-õppisin Pariisis kaks
aastat, kuid pettusin pisut. Just-
kui tellitult oli Jouko Turkkast
saanud Helsingi teatriakadee-
mia teatrireþii juhtfiguur ja mi-
na asusin õppima tema käe all.

Ooperiga olin vaid põgusalt
kokku puutunud, teadsin, et
«see kusagil eksisteerib», kuid
mitte minu jaoks. Kuid kui õppi-
sin tantsu, osalesin Hindemithi
«Maalikunstnik Mathise» lavas-
tuses. Lava oli tühi, seal seisis

vaid Jorma Hynninen, ja kui ta
laulma hakkas, jäi mul suu lah-
ti - milline hääl! See oli mu esi-

mene tõeline ooperi-puudutus.
Palju aastaid hiljem sattu-

sin Jussi Tapola assistendiks,
kui ta valmistas ette Einojuha-
ni Rautavaara ooperi «Thomas»
esietendust, ja see oli juba soo-
tuks teine, asja sees olemise ko-



gemus, mis jättis minusse vaga
sügava jälje.

Hakkasin lavastajana väljun-
dit otsima ja asutasin Turus Väi-
kese Teatri. Püüdsin küll tabada
tollast Zeitgeisfi (aja vaimu), ku-
jutasin ette, et tekib sünergee-
tiline loominguline kommuun,
kuid seda ei tekkinud ja nii lõ-

petasime tegevuse. See oli mu
teine suurem kriis. Siis jõudsin-
gi järeldusele, et just ooper on
see, kus saan kogu õpitu ja ko-
getu ühendada.

Esimese ooperi tõin lavale
1992. aastal: see oli Mozarti «Ti-
tuse halastuse» esmalavastus
Soomes. Algul oli kavas «Don
Giovanni», kuid dirigent, kes oo-

perit juhatas, oli minu võimetes

väga kahtlev ja ütles, et seda oo-

perit teavad ooperisõbrad une

pealt ja et teeme midagi, mida
teatakse vähem. (Naerab.)

Kuidas Hindemithi «krimiooper»
teid üles leidis, või leidsite teie oo-

peri?
See on ilus lugu! 1998. aastal
sattusin Berliinis kokku Vello
Pahnaga, jalutasime Potsdami
platsil ja Vello küsis mu käest
justkui muuseas: kas sa «Car-
dillacist» oled midagi kuulnud?
Mul polnud õrna aimugi! Vello
soovitas tutvust teha ja lisas,
et ühel päeval me teeme selle

sinuga ära.

Nüüd on kombeks küsida: mis on

asja point ehk kuidas see tänapäe-
va vaatajat võiks kõnetada?

Otseselt! Vaadakem, mis
maailmas praegu toimub: rah-
vahulgad, keda me võime nime-
tada ka roskajoukko (röövliban-
de), võtavad otsustamise - veelgi
enam, õigusemõistmise ja karis-
tamise - geeniuste ja nende kä-
tetöö üle enda kätte. Küsimus
on nende obsessiivses käitumi-
ses: miks nad ei suuda peatuda?

Cardillac on üheaegselt oma
geniaalsuse ja sundmõtete oh-

ver, mõrtsukas. Küsimused,
millele Hindemith vastust ot-

sis, olid: missugune on kunst-
niku roll ühiskonnas ja mis on
talle lubatud?

«Cardillaci» puhul on huvi-
tav see, et pärast II maailma-
sõda kirjutas Hindemith ooperi
ümber, sest polnud enam nõus
omaenda vastusega neile küsi-
mustele. Esimeses versioonis jät-
tis ta tõlgendamisruumi kunst-
nikust mõrvarile kaasa tunda ja
teda mõista.

Missugune on kunstniku roll täna-

päeva ühiskonnas?

Maailm muutub pidevalt ja
kunstnikule tähendab see ala-
ti lõhet reaalsuse ja selle vahel,

millisena ta seda tajub. See toob
kaasa hirmud oma köha, hak-
kamasaamise ja võimete pärast.
Kuid kunstil enesel on võime
seda lõhet täita, aidata sellest
üle saada, need kaks poolt tei-
neteisele lähemale tuua.

Kuid teisalt — uus põlvkond tunneb
aina vähem sümbolite keelt, ei saa
aru metafooridest ega allegooriast,
ainuüksi need sõnad panevad pea
pööritama, ning lavastajad kurda-

vad, et see sunnib neid minema as-

jade lihtsustamise teed.
Absoluutselt! Kuid me võime
minna ka teist teed, nagu «Car-
dillacis»: me loodame, et on ka
neid, kes saavad sellest kõigest
aru, mida te siin just nimetasi-
te. Ma ei ole nõus, et kõik teo-
sesse puutuv tuleb selle pare-
ma mõistmise nimel üksipul-
gi lahti nämmutada. Kuid ma
ei taha sellega öelda, et kunst-
nik peaks elama elevandiluust
tornis, eemal reaalsusest, vae-
vumata mõtlema, millist süm-
bolite keelt ta käsutab.

Vastupidi, ta peab tundma
ka uue ajastu sümboleid. See, et
mingid, ka kultuurilised nähtu-
sed drastiliselt muutuvad või
üldse kaovad, on paratamatu.

Meiega liitub lavastuse kunst-
nik Kimmo Viskari.

«Cardillac» ei ole teie esimene
ühistöö, millal teist loominguline
tandem sai?

Viskari: 28 aastat tagasi.
Klljunen: Rohtusime Helsin-

gi linnateatris, Kimmo oli teat-
ri peakunstniku assistent, mina
lavastaja assistent.

Ooperimaailm on dilemma ees, ku-
na ooperid, mida maailma ooperi-
majades lavale tuuakse, on ühed ja
samad ja see asetab tohutu surve
kunstnikele: nad peavad looma

«peadpööritavaid efekte», ja aina

väiksema eelarvega. Kui seda ei

tee, siis ei tule publik saali.

(Viskari ütleb ainult vaikselt:
«Kyllä, joo...», Kujunen läheb
aga põlema - R. R.)

Kujunen: Minul isiklikult
on täiesti kõrini sellest, et kõik

püüavad nahast välja pugeda, et
püüda n-ö uut põlvkonda kõne-
tada. See on toonud kaasa mas-
siliselt ühtede ja samade võtete
käsutamise, video lokkamise oo-

peris jms: mulle on see väga igav!

Millisena te näete ooperi kui kuns-

tiliigi tulevikku?

Kujunen: Ooper jääb, kuid tema
roll etenduskunstide seas muu-
tub järjest väiksemaks. Oope-
rilt nõutakse sarnaselt paljude
teiste kunstivaldkondadega, et
see oleks eelkõige meelelahu-
tus. Kuid ooper nõuab tausta-
teadmisi, hoopis teisel tasandil
sisemist valmisolekut ja hari-
tust kui tavaline meelelahutus.
Kuigi ooper käsutab juba am-
mu teiste etenduskunstide ja vi-
suaalkunstide võtteid ja vahen-
deid, kahaneb selle roll ikkagi.

Niisamuti esitab ooper kõr-
geid nõudmisi selle viljelejate-
le, hea esituse taga on aastate-
pikkune tohutu pühendumine
ja töö. Ooperi kuldajad olid 19.

sajandi lõpp ja 20. sajandi algus:



suur melodraama sündis oope-
ris, nüüd võib see sündida kus
iganes. Suur oht on veel mee-
lelahutusmeetodite ja -võtete
juurdumine ehk mänedþmen-
di võimutsemine: ooper on nen-
de käes eelkõige projekt, mitte
kunstilooming.

Viskari: Olen nõus ja ma ar-
van, et see koondab omakorda
nende ooperitegijate ridu, kes
tõesti tahavad viljeleda suurt
kunsti. Ma pakun välja, et teki-

vad isegi pop-up-ooperigrupid,
kes ajavad läbi väikese eelarve

ja väheste vahenditega, kuid ei
anna järele kunstilises pooles.

Kuigi ooper käsutab juba
ammu teiste etendus- ja

visuaalkunstide võtteid,
kahaneb selle roll ikkagi.

Lavastaja Vilppu Kujunen

Mis on
«Cardillac»?

Ooperi nimitegelane
(pildil maskis Rauno

Elp lavastuse proovis)
on kullassepp, kes
meisterdab enneole-
matult imelisi ehteid.
Olles neisse haiglaselt
kiindunud, tapab ta
oma kliendid, et eh-
teid tagasi saada. Oo-

peri põhikUsimus
keerleb probleemi
Umber, kas paljastada
linnaelanikele armas-
tatud kunstniku tõeli-
ne pale. Kunstniku

seos mõrvadega tuleb
ilmsiks alles siis, kui

Cardillac oma teod
Üles tunnistab, mille

järel hullunud rahva-
mass ta tapab. Cardil-
laci tütar selgitab rah-
vale, et mõrvade taga
oli hoopis tema isa

suur iluarmastus: sel-
lele järgneb Ülistav kii-
dulaul kunstile ja ilule.



Vilppu Kujunen (vasakul) ja Kimmo Viskari.

Vilppu
Kujunen
• 1990. aastal oman-

das Soome teatri-
akadeemias lavas-

taja erialal magist-
rikraadi ning jätkas
samal aastal ene-
setäiendamist Ve-
nemaa teatrikuns-
tiakadeemias.

• Ooperilavastusi:
Leoncavallo «Pa-

jatsid», Bartöki

«Hertsog Sinihabe-
me loss», Hakola

mono-ooper «Ak-
seli», Menotti

«Konsul», Wagneri
«Tannhäuser»,
Tðaikovski «Jevge-
ni Onegin» ja «Pa-
daemand», Verdi
«Maskiball».

Kimmo
Viskari
• Kujundanud ooperi-

ja sõnateatrilavas-

tusi, telelavastusi,
filme ja näitusi.

• Lavakujundusi:
Homerose-Walcoti
«Odüsseus», Büch-
neri «Woyzeck»,
Kane'i «4.48 psüh-
hoos», Tabori

«Goldbergi variat-
sioonid», Noreni
«Vaikne muusika»,
Strindbergi «Sur-

matants», Shakes-

peare'i «Othello».


